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 الملذص:
ساجيسية في جهياش الأدا  الحساوىيي في المسحشاتياة    جهرف هزً الرراسة إلى الحعسف على أدس نهارسااة اليياادة الإساح   

زهيع المسحشتياة الذاضة الأردىية المسدطاة ناو قتال وزارة الطاحة الأردىياةب والتاال        اشحهل نسحهع التحخ على  الذاضة الأردىية.
تيية وجكوىث ناو زهياع   ( نسحشتى نوزعة على الأقاليم الذلادة )الشهالب والوسطب والسيوب(ب أنا عيية الرراسة فهي ط06عردها )

العانليو في الإداراة العلياب والوسطىب والروائس الطتيةب والإدارىةب ورؤسا  الأقساا  الطتياةب والإدارىاةب والمشاسفيو على الأىشاطةب      
زاود  ودلطث الرراسة إلى و( نتحودا ىعهلون في المسحشتياة المشهولة ةالرراسة. 101)والتعالياة الطتيةب والإدارىةب وةل  عردهم 

 أدس ذو دلالة إحطائية لمهارساة الييادة الإسحساجيسية المحهذلة ةا )ةياا  السؤىاةب الحسكياش الاساحساجيسيب الياررة على الإةارانب الحيتياز       
الاسااحساجيسيب المحاةعااة الإسااحساجيسية( في جهيااش الأدا  الحسااوىيي في المسحشااتياة الذاضااة الأردىيااة "ب كهااا أ هااسة اليحااائر أن 

ناو الأدا  الحساوىيي والساهعة     وجحييا  نساحوىاة عالياة    إلى الاهحها  ةاالحهيش المسحشتى ادة الإسحساجيسية جرفع نهارساة اليي
 الحسية.

 

 الييادة الإسحساجيسيةب جهيش الأدا  الحسوىييب المسحشتياة الذاضة الأردىية كلمات مفتاحية:  

 The impact of strategic leadership on the excellence of marketing performance in private 
Jordanian hospitals 

Abstract: 
The objective of this study is to determine the impact of strategic leadership practices on excellence in marketing 
performance in Jordanian private hospitals. The research community included all Jordanian private hospitals licensed 
by the Jordanian Ministry of Health (60) distributed in three regions (North, Central and South). The sample of the 
study consisted of all employees in the upper, middle, medical and administrative departments, the heads of the 
medical and administrative departments, supervisors of the medical and administrative activities and activities, and the 
number of (261) respondents working in the hospitals covered. The study concluded that there is a statistical impact 
on strategic leadership practices (vision building, strategic focus, innovation, strategic execution, and strategic follow-
up) in distinguishing between marketing performance in private Jordanian hospitals. Pay attention to excellence and 
achieve high levels of marketing performance and reputation. 

 
 Keywords: strategic leadership, excellence in marketing performance, private Jordanian hospitals 
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